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II. deklinace (O-KMENY) 



Základní charakteristika 

nom. sg.: -us (-os), -um (-on); gen. sg.: -ī 

rod: maskulina a neutra, výjimečně femininum: 

➔ diameter, trī, f. (průměr) 
➔ methodus, ī, f. (metoda) 



vzor: nervus, ī, m.  
  
nom. sg.: -us, -os, -er; gen. sg. -ī 

rod: maskulina, výjimečně femininum 

sg. pl. 

nom. nerv-us,  
nephr-os, canc-er 

nerv-ī 

gen. nerv-ī, cancr-ī nerv-ōrum 



vzor: septum, ī, n. 

nom. sg.: -um, -on; gen. sg. -ī 

rod: neutra 

PRAVIDLA PRO NEUTRA 

1) V nom. pl. vždy končí na -a. 
2) Tvar nominativu a 

akuzativu je vždy stejný. 

sg. pl. 

nom. sept-um, col-on sept-a 

gen. sept-ī sept-ōrum 



Srovnání I. a II. deklinace 

I. deklinace: A-KMENY II. deklinace: O-KMENY 

vzor vēna raphē diabetēs nervus septum 

nom. sg. -a -ē -ēs -us, -os, -er -um, -on 

gen. sg. -ae -ēs -ae -ī -ī 

nom. pl. -ae -ae -ae -ī -a 

gen. pl. -ārum -ārum -ārum -ōrum -ōrum 



Adjektiva 

Adjektiva I. a II. deklinace se skloňují jako: 

➔ vzor nervus: externus, dexter; gen. externī, dextrī 
➔ vzor vēna: externa, dextra; gen. externae, dextrae 
➔ vzor septum: externum, dextrum; gen. externī, dextrī 

Shoda se substantivem probíhá na základě rodu, ne 
deklinace! 

➔ př. diameter obliqua, diametrī obliquae (F) 


